
PŘÍLOHA Č. 1 

Informovaný souhlas s poskytnutím rozhovoru 

Byl jste požádán o rozhovor vedený studentkou oboru Politologie a veřejná politika na Fakultě 

sociálních věd Univerzity Karlovy Zuzanou Valachovou za účelem sběru dat a jejich následnou analýzu 

pro bakalářskou práci zaměřenou na téma NIMBY postojů vůči centrům pro drogově závislé na území 

Hl. města Prahy. 

Vaše účast na rozhovoru je zcela dobrovolná. Kdykoliv v jeho průběhu můžete od rozhovoru 

odstoupit či na otázku neodpovědět. Stejně tak máte možnost v průběhu rozhovoru nahrávání 

přerušit. Pokud si po skončení rozhovoru nebudete přát některé jeho části zveřejnit, bude Vaše 

rozhodnutí respektováno. 

Jako kontaktní adresu můžete využít email X v případě dotazů či pro případnou žádost o zaslání 

výsledné práce. 

Svým podpisem stvrzujete, že souhlasíte s pořízením nahrávky rozhovoru a následnou analýzou 

získaných dat. Zároveň jste si vědom možnosti od rozhovoru v jeho průběhu odstoupit. 

 

Souhlasím/nesouhlasím se zveřejněním mé identity v souvislosti s rozhovorem v závěrečné práci. 

 

Datum rozhovoru:    ……………………………………………………… 

 

Jméno výzkumnice:     Zuzana Valachová 

Podpis výzkumnice:     …………………………………………………… 

 

Jméno respondenta:     

Podpis respondenta:    ……………………………………………………… 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



PŘÍLOHA Č. 2 

Otázky pro rozhovor – KC Drop In 

Obecné otázky 

- Kolik máte v současnosti klientů? 

o Kolik takových klientů se dostane do vyšších úrovní léčby? 

- Podle čeho jste si vybírali lokalitu vašeho střediska? 

o (podle přítomnosti otevřené drogové scény v daném místě?) 

Prezentace centra  

- Máte nějaký PR tým, který se stará o vaši medializaci, propagaci? 

- Viděla jsem, že centrum prezentujete na sociálních sítích, snažíte se propagovat své 

centrum, aby se k vám dostala nová klientela, abyste ukázali výsledky vašeho centra, jeho 

prospěšnost apod. (?). Viděla jsem také, že jezdíte do škol, na festivaly se svými stánky, 

pořádali jste koncert… setkáváte se s pozitivní odezvou na vaši práci takto v terénu nebo 

z online prostředí? 

o Provádíte nějakou další prospěšnou činnost, jako nějaké občanské aktivity, dny 

otevřených dveří, workshopy…? 

- Snažíte se edukovat i veřejnost, zejména asi místní obyvatele o činnosti vašeho centra? 

o Máte zkušenost s tím, že by někdo z místních za vámi přišel a zajímal se o chod 

centra, o tom, co a proč děláte, chtěl např. vést diskuzi? 

Spolupráce s dalšími aktéry 

- Jaký máte vztah s vedením městské části Prahy 1? 

o Do jaké míry ne/spolupracujete? Případně na čem? 

o Má k vám vedení výhrady? Např. ohledně vašeho umístění v dané lokalitě, 

ohledně klientů, kteří do centra dochází? 

- Jaký máte vztah a v čem jednáte s Magistrátem hl. města Prahy? 

o Jednáte např. s radní Milenou Johnovou, která veřejně podporuje adiktologické 

služby v Praze? 

o Je někdo další, čí byste měli podporu, nebo naopak kdo vystupuje proti vám? 

- Spolupracujete s policií? 

- Podílíte se na tvorbě opatření protidrogové politiky? 

NIMBY a Drop In 

- Vnímáte obecně nějaké problémy okolí s vaším centrem? Ať už ze strany občanů, 

politiků/politických stran, vlády, úřadů, zástupců Prahy 1 nebo Magistrátu? Setkali jste se 

s něčím, jako byla před 10 lety situace Sananimu, který byl vandalizován, proti kterému 

bylo založené občanské sdružení, nebo v poslední době Progressivu, proti kterému silně 

bojuje a zasloužila se o jeho uzavření Renata Zajíčková?  

o Jak to bylo v minulosti? 

o Jak je to v období voleb (převážně do zastupitelstev)? 

- Z médií vím, že jste měli problémy převážně s umístěním metadonového centra, potýkáte 

se stále s těmito problémy? Nebo s problémy u jiných vašich činností? 

Situace nedostatku adiktologických služeb v Praze 



- Klinika adiktologie 1. Lékařské fakulty Univerzity Karlovy a Všeobecná fakultní nemocnice 

vytvořily v minulém roce analýzu dostupnosti a potřebnosti adiktologických služeb v 

Praze. Studie uvádí, že je v Praze nedostatek mimo jiné kontaktních center, kor teď po 

uzavření centra Progressive a navrhuje rozšířit síť těchto center na minimálně 9 menších 

center. Uvádí, že až 2,5 tisícům lidí se nedostane potřebné péče kvůli nízké kapacitě 

center, která jsou už tak přeplněná, že je nedostatek následné péče a kapacit substituční 

léčby, do které by se mohli klienti přemístit, a že je nedostatek adiktologů a sociálních 

pracovníků vyhledávacích práci v těchto institucích; 

o Jak tuto situaci vnímáte? Vnímáte tyto problémy stejně? 

o Musíte odmítat klienty kvůli vaší plné kapacitě? 

o Radní Johnová uvedla, že na základě analýzy bude jednat se starosty městských 

částí, kterých se plánovaný rozvoj adiktologických služeb dotkne, a zároveň také 

se současnými poskytovateli daných služeb, což je vaše středisko. Bylo s vámi 

jednáno v této situaci? Oslovila vás? 

o Kdyby město přišlo s tím, že by otevřelo nové adiktologické centrum, měli byste 

zájem rozšířit své působení? 

o Očekáváte, nebo již pociťujete, že nyní po uzavření Progressivu se k vám stáhne 

část jejich klientely? Jak tuto situaci vnímáte? 

o Myslíte si, že je možné, že po uzavření Progressivu, kdyby teoreticky zůstaly 

v Praze dlouhodobě jen dvě střediska, by část jejich klientely zůstala bez péče, 

bez výměny použitých jehel, což by mohlo zapříčinit větší výskyt HIV či jiné 

problémy? 

Finance 

- Jaký máte roční rozpočet? 

o Je dostatečný pro ideální fungování centra? 

- Kdo vás financuje?  

o Kladou na vás sponzoři/ti, kteří vás financují podmínky, bez jejich splnění byste 

finanční prostředky nedostali? 

 

Ukončovací otázky 

- Je něco, co byste chtěl dodat? 

- Je něco, co byste chtěl sdělit, nějaká otázka, na kterou byste rád odpověděl? 

- Mohl byste mi doporučit další osoby, které bych mohla oslovit? 

 

 

 

 

 

 

 



PŘÍLOHA Č. 3 

Otázky pro rozhovor – KC Progressive 

Obecné otázky 

- Kolik máte v současnosti klientů? 

- Podle čeho jste si vybírali lokalitu vašeho střediska (na Praze 5)? 

o (podle přítomnosti otevřené drogové scény v daném místě?) 

o Sídlili jste v městském bytě? 

Prezentace centra  

- Máte nějaký PR tým, který se stará o vaši medializaci, propagaci? 

- Viděla jsem, že centrum prezentujete na sociálních sítích, jezdíte na festivaly a party se 

svými stánky v rámci Party harm reduction... Jaké další činnosti pro veřejnost děláte? 

o (Nějaké občanské aktivity, dny otevřených dveří, workshopy…) (Comeback shop) 

o Je možnost pro Vaše klienty zapojit se do nějakých činností? (Fixpoint) 

- Setkáváte se s pozitivní odezvou na vaši práci takto v terénu nebo z online prostředí? 

- Snažíte se edukovat i veřejnost, zejména místní obyvatele o činnosti vašeho centra? 

o Máte zkušenost s tím, že by někdo z místních za vámi přišel a zajímal se o chod 

centra, o tom, co a proč děláte, chtěl např. vést diskuzi? 

Spolupráce s dalšími aktéry 

- Jaký máte vztah s vedením městské části Prahy 5? 

o Vystupuje/vystupovala proti Vám výhradně bývalá starostka Renáta Zajíčková, 

nebo máte neshody s celým zastupitelstvem? 

o Jak vnímáte spolupráci s novým starostou, panem Jaroslavem Pašmikem? 

o Do jaké míry s Prahou 5 ne/spolupracujete? Případně na čem? 

o Jaké má k vám vedení Prahy 5 výhrady? (Ohledně vašeho umístění v dané 

lokalitě, ohledně klientů, kteří do centra dochází?) 

- Jaký máte vztah a v čem jednáte s Magistrátem hl. města Prahy? 

o Jednáte např. s radní Milenou Johnovou, která veřejně podporuje adiktologické 

služby v Praze? 

o Je někdo další, jehož byste měli podporu, nebo naopak kdo vystupuje proti vám? 

- Spolupracujete s policií? (městskou vs státní, městská by měla být horší – cítí se, že jsou 

zaúkolovaní městem?) 

- Podílíte se na tvorbě opatření protidrogové politiky? 

NIMBY a Progressive 

- Jaké vnímáte problémy okolí s vaším centrem? Ať už ze strany občanů, 

politiků/politických stran, vlády, úřadů, zástupců Prahy 5 nebo Magistrátu?  

o Jak to bylo v minulosti? 

o Jak je to v období voleb (převážně do zastupitelstev)? 

- Vnímáte problémy i u nějakých jiných vašich činností? (Terénní program…) 

- Kdysi se s problémy s místními obyvateli potýkalo centrum Sananim. Víte, proč se dnes 

situace vyhrotila právě u Vašeho centra, když snahou Prahy 5 bylo „zbavit se“ jednoho 

centra? Proč právě to Vaše? 

Okolnosti uzavření Progressive 



- V jakém režimu teď Progressive funguje? (sanitka, terénní programy) 

- Podařilo se Vám najít nové prostory pro Vaše centrum? 

- Vyšla Vám některá městská část vstříc?  

o Četla jsem, že jste měli mít domluvené prostory na Praze 8, ale nevyšlo to, jak to? 

- V čem vidí městské části problém s umístěním Vašeho centra v dané lokalitě? 

o Vedou s Vámi ohledně dané situace diskuzi? 

- Co by se stalo, kdyby centrum nové prostory nenašlo? 

Situace nedostatku adiktologických služeb v Praze 

- Klinika adiktologie 1. Lékařské fakulty Univerzity Karlovy a Všeobecná fakultní nemocnice 

vytvořily v minulém roce analýzu dostupnosti a potřebnosti adiktologických služeb v 

Praze. Studie uvádí, že je v Praze nedostatek mimo jiné kontaktních center, kor teď po 

uzavření centra Progressive a navrhuje rozšířit síť těchto center na minimálně 9 menších 

center. Uvádí, že až 2,5 tisícům lidí se nedostane potřebné péče kvůli nízké kapacitě 

center, která jsou už tak přeplněná, že je nedostatek následné péče a kapacit substituční 

léčby, do které by se mohli klienti přemístit, a že je nedostatek adiktologů a sociálních 

pracovníků vyhledávacích práci v těchto institucích; 

o Jak tuto situaci vnímáte? Vnímáte tyto problémy stejně? 

o Museli jste za Vašeho fungování odmítat klienty kvůli plné kapacitě? 

o Kdyby město přišlo s tím, že by otevřelo nové adiktologické centrum, měli byste 

zájem rozšířit své působení o další centrum? 

o Myslíte si, že je možné, že po uzavření Progressivu, kdyby teoreticky zůstaly 

v Praze dlouhodobě jen dvě střediska, by část Vaší klientely zůstala bez péče, bez 

výměny použitých jehel, což by mohlo zapříčinit větší výskyt HIV či jiné 

problémy? 

- Jaký máte názor na aplikační místnosti? (Myslíte si, že by to řešilo problém občanů 

s narkomany, kteří si drogu aplikují na ulici, včetně před Vaším centrem?) 

Finance 

- Je rozpočet Vašeho centra dostatečný pro jeho ideální fungování? 

- Kdo vás financuje?  

o Kladou na vás sponzoři/ti, kteří vás financují podmínky, bez jejich splnění byste 

finanční prostředky nedostali? 

Ukončovací otázky 

- Je něco, co byste chtěl dodat? 

- Je něco, co byste chtěl sdělit, nějaká otázka, na kterou byste rád odpověděl? 

- Mohl byste mi doporučit další osoby, které bych mohla oslovit? 


